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 „Hle, my jsme opustili všecko a šli jsme za tebou! Co tedy budeme mít?“, ptá se Petr 
Ježíše. Co z toho budeme mít? Tak se často ptáme, když po nás někdo něco chce. Ani kuře 
zadarmo nehrabe, říká jedno přísloví. Je to lidská přirozenost, očekávat za určitý výkon, určitou 
odměnu. Ježíš Petrovi na jeho otázku odpoví: Usednete na dvanáct trůnů a budete soudit 
dvanáct pokolení Izraele. A pak ještě dodá: „A každý, kdo opustil domy nebo bratry nebo sestry 
nebo otce nebo matku nebo děti nebo pole pro mé jméno, stokrát víc dostane a bude mít podíl 
na věčném životě.“ A pak je tu ještě jedna větička: „Mnozí první budou poslední a poslední 
první.“ (Mt 19, 27 – 30) A tato slova jakoby odstartovala vyprávění o království nebeském, 
tedy to naše podobenství o dělnících na vinici. 
 Co za to budeme mít? Tu otázku si mohli položit všichni ti lidé, které si hospodář 
postupně během dne najímal. Ti první to věděli přesně, s nimi smluvil denár za jeden pracovní 
den. Ona to byla prý tehdy obvyklá taxa. Výplata se pak vyplácela každý den večer, což má 
oporu i v Mojžíšově zákoně: „Výdělek dělníka, kterého si najmeš, nezůstane u tebe do rána.“ 
se píše v knize Leviticus a v Deuteronomiu zase: „Dáš mu jeho mzdu ještě téhož dne, než nad 
ním zapadne slunce, neboť je zchudlý a svým životem na ní závisí, aby nevolal proti tobě k 
Hospodinu a aby na tobě nebyl hřích.“ Ti další pak slyšeli, že jejich odměna bude spravedlivá 
a ti poslední nevěděli, snad mohli jen doufat, že z toho něco kápne. Jaké muselo být pro všechny 
překvapení, když jejich odměna byla stejná. 
 Nic si nemusíme namlouvat, pocitu, že v tom příběhu na nás dýchá nespravedlnost, se 
jen těžko ubráníme. Jak může ten, kdo v útrapách dne tvrdě pracoval dostat stejnou odměnu 
jako ten, kdo jen postával kdesi na tržnici a pak šel na hodinu cosi dělat? Ale na druhou stranu, 
ten hospodář dal těm nejprve najatým to, co s nimi smluvil, on svoje slovo neporušil. Asi 
tušíme, nebo víme, že ten hospodář zde představuje Boží jednání, a tak se to jeho jednání 
snažíme, jak jen to jde, omluvit a vysvětlit a porozumět: takto jedná s lidmi Bůh, to je Boží 
spravedlnost. On měří všem stejně a jen na jeho vůli záleží. Ale stejně cítíme, že to trochu 
drhne, že je to nepřesvědčivé. Toho pocitu nespravedlnosti se jen tak nezbavíme. Sledujeme-li 
ten příběh očima nezávislého pozorovatele, pak řekneme: ten příběh je o lidské závisti. 
Podívejme, jak Ježíš nastavil zrcadlo těm závistivcům. O nic nebyli ochuzeni, dostali to, co jim 
bylo slíbeno, ale ono jim to nestačí, oni závidí, že i ti druzí, kteří si to evidentně nezaslouží, 
dostali stejný denár. A budeme-li trochu sebekritičtí, pak si řekneme: to i před námi je to 
zrcadlo, i my dokážeme závidět. A ono tomu ještě nahrává to, že ti prvně najatí svoji mzdu 
dostanou až nakonec, a tak jsou nuceni přihlížet, jak ti poslední dostávají stejnou mzdu, jaká 
byla smluvena s nimi na celý den. 
 S královstvím nebeským je to tak … Tím začíná Ježíš své vyprávění. Ježíšovi 
následovníci se často ptali a ptají: kdy to přijde, a jak to poznáme? A stále jsou mezi lidmi snahy 
nějak to spočítat, nějak to poznat. A odpovědi se hledají v Bibli i jinde. A je pozoruhodné, že i 
solidní věda hledá a vypočítává, za kolik miliard let zanikne náš vesmír. Ten konec nás přitahuje 
a nedá nám spát. Někdy se ho i děsíme, asi to člověk potřebuje. „S královstvím nebeským je to 
tak, jako když jeden hospodář hned ráno vyšel najmout dělníky na svou vinici. Smluvil s 
dělníky denár na den a poslal je na vinici.“ Všimli jsme si toho? Ježíš neříká: s královstvím 
nebeským to bude, on říká: s královstvím nebeským to je. A ono je to vlastně u většiny 
podobenství, v kterých Ježíš mluví o království nebeském. Můžeme si to představit na jakési 
časové ose, která má dvě části, ta první je přítomnost a druhá je budoucnost a obě tyto části dělí 
jeden bod, chceme-li bod zlomu, bod přechodu. A Ježíš mluví o té první části, která vrcholí v 
tom bodě přechodu. To co následuje, už nikde není zmíněno, nejvýš naznačeno. Ale to 
podstatné se děje teď v té první části, v přítomnosti. Nyní hospodář najímá pracovníky na svou 
vinici, aby na ní pracovali. Bod přechodu je pak okamžik výplaty. Ten je důležitý a k němu to 
vše spěje. Domyslíme-li to do důsledku, a on Ježíš vlastně také říká, království nebeské je teď 



a tady. Že ho nevidíme, že ho nevnímáme? Jistě, protože od něj čekáme cosi dokonalého, cosi 
krásného, něco povznášejícího. Ale ono začíná teď, v tomto čase. Teď je ten čas, kdy hospodář 
najímá dělníky na svou vinici. Jsme mezi nimi, nebo stále ještě bezcílně bloumáme na trhu? 
Ono se totiž právě teď rozhoduje o tom bodu zlomu. O bodu, kdy dojde k vyplacení odměny, 
jinde se také mluví o soudu, posledním soudu. 
 Porovnáme-li toto podobenství s jinými, která v evangeliích najdeme, pak zjistíme, že 
toto podobenství je pro člověka jedno z nejnadějnějších. Nemluví se tu o žádném vyvržení ani 
zmaru, ale poznáváme tu tajemství Boží spravedlnosti a lásky. Všichni, kdo se nechali najmout, 
se dočkají odměny. Ten hospodář v podobenství nikomu nekřivdí, těm, kteří pracovali celý den, 
dává přesně to, co jim slíbil, na čem se s nimi domluvil. Nikdo nemůže namítat, že není 
spravedlivý. Ostatně to reptání proti němu není kvůli jeho nespravedlnosti, ale kvůli jeho 
dobrotě, kvůli tomu, že jedná jinak, než bychom od něj očekávali. Že chce něco jiného, než my 
si představujeme, něco jiného než chceme my: „Já chci tomu poslednímu dát jako tobě; nemohu 
si se svým majetkem udělat, co chci? Nebo snad tvé oko závidí, že jsem dobrý?“ Právě to, že 
Bůh je dobrý k těm, kteří si to nezaslouží, je jádrem tohoto podobenství a obsahem celého 
evangelia. Je to skutečnost, která pohoršuje a dráždí, protože se dotýká našich představ o tom, 
jak Pán Bůh odměňuje poslušnost a oddanost svých věrných.  
 A je zde ještě jedna zvláštnost: nikde zde není řeč o tom, co ti najatí dělníci dělali, 
nakolik byla jejich práce těžká, či záslužná. Pouze v náznaku těch reptajících je zmínka o tíži 
dne a vedru, tedy, že ta práce měla svou váhu. Ale to zde nehraje roli. To v čem je hlavní důraz, 
je činnost hospodáře, který po celý den povolává další dělníky. A jejich odměna je podmíněna 
pouze tím, že se nechají najmout, že jdou na tu vinici pracovat. Není důležité, kolik práce 
vykonali, ale že poslechli a šli. Bůh dává svou odměnu, jeho odplata na věčnosti je skutečností, 
ale nemáme na ni nárok ani tím, co jsme dobrého vykonali. A není podle našich zásluh, ale 
podle milosti. Například apoštol Pavel se mohl právem chlubit svým původem, záslužným 
dodržováním zákona, bezúhonným životem. Ale to všechno – říká – „pokládám za nic, abych 
získal Krista.“ (Fp 3, 8)Nechce Pánu Bohu nabídnout všechnu svou práci, své utrpení, aby za 
to dostal odměnu: jeho odměnou, nebeskou cenou, kterou dostane v cíli, je Boží povolání v 
Kristu Ježíši. 
 Boží spravedlnost je jiná, než jak ji vnímáme my lidé, Boží spravedlnost spočívá v jeho 
milosti. V ní máme naději nejen sami pro sebe, ale v ní máme naději pro všechny, o něž máme 
starost a na nichž nám záleží. V milosti Boží je naděje pro každého člověka. Pro každého 
člověka smíme mít naději – vždyť poslední budou první.  
Ale, jak už bylo řečeno, je zde pro nás nastaveno i zrcadlo, které ukazuje, že ani ti 
nejpracovitější nemusí být bez chyby. Tak jako učedníci Ježíšovi očekávali, že budou odměněni 
trochu víc, než ostatní, i my dokážeme reptat na Boží laskavost vůči druhým, kteří si to 
nezaslouží. A tak tu slyšíme i varování. Varování i před svou pýchou na svůj křesťanský život, 
na to, že jsme „nesli tíhu dne i horko“ při práci na Boží vinici. Ona sama není poukaz na 
odměnu, Boží odměnou je už to samo povolání k víře, k lásce a naději. Nemusíme pokukovat 
po druhých, co jim Pán Bůh dobrého dává, abychom jim záviděli a živili v sobě pocity životní 
křivdy. Apoštol Pavel by k tomu měl jistě mnoho důvodů a mohl propadnout všelijaké hořkosti. 
Ale on vyznává: „Zapomínaje na to, co je za mnou, upřen k tomu, co je přede mnou, běžím k 
cíli, abych získal nebeskou cenu, jíž je Boží povolání v Kristu Ježíši.“ (Fp 3, 13) A to může být 
i naše vyznání 
 A tak v té domnělé nespravedlnosti, o níž byla řeč, je veliká naděje. Je to radostné 
poselství pro každého. Pro každého, kdo zaslechl Boží hlas a nechal se najmout do služby na 
jeho vinici. „Neboť Bůh tak miloval svět, že dal svého jediného Syna, aby žádný, kdo v něho 
věří, nezahynul, ale měl život věčný. Vždyť Bůh neposlal svého Syna na svět, aby svět soudil, 
ale aby skrze něj byl svět spasen.“  
Modlitba: 



 Pane, děkujeme za tvou dobrotu a milosrdenství, o němž nás tvoje slovo ujišťuje. 
Prosíme, dávej nám sílu a ochotu pracovat na tvé vinici, na tvém díle. Dávej nám umění radovat 
se z každého, kdo zaslechl tvůj hlas a vydal se za tebou. Tvá láska ať zůstává s námi. Amen. 


